
Protokół posiedzenia Rady Bibliotecznej w dniu 19.09.2022 

 

Posiedzenie otworzyła Przewodnicząca Rady Bibliotecznej dr hab. Małgorzata Kozieradzka-

Kiszkurno, prof. UG. W spotkaniu uczestniczyło 15 stałych członków Rady oraz Prorektor ds. 

Badań Naukowych, prof. dr hab. Wiesław Laskowski. 

Program posiedzenia był następujący: 

1. Opiniowanie zmian w Regulaminie udostępniania zbiorów Biblioteki Uniwersytetu 

Gdańskiego. 

2. Sprawy bieżące. 

 

Ad.1  

Przewodnicząca Rady Bibliotecznej dr hab. Małgorzata Kozieradzka-Kiszkurno, prof. UG, po 

powitaniu zebranych i przedstawieniu porządku obrad przekazała głos mgr. Romanowi 

Tabiszowi, Dyrektorowi Biblioteki UG, prosząc o komentarz do zmian w Regulaminie 

udostępniania zbiorów BUG, którego tekst członkom Rady został rozesłany przed spotkaniem.  

Dyrektor poinformował, że kwestia wprowadzenia poprawek do regulaminu jest z punktu 

widzenia biblioteki najpilniejsza. Następnie przedstawił główne założenia i kierunki zmian w 

proponowanym dokumencie. Zależy mu na zmianie sposobu myślenia o regulaminie, który do 

tej pory oprócz tego, że był aktem prawnym stanowił także nośnik informacji, często 

rozbudowanej. Zmiana ma polegać na stworzeniu dokumentu skondensowanego, 

regulującego najważniejsze kwestie dotyczące zasad udostępniania zbiorów. Natomiast 

zagadnienia szczegółowe mają być regulowane zarządzeniami Dyrektora BUG. Biblioteka ma 

być bardziej dostępna dla osób spoza uczelni. Do tej pory takie osoby, chcąc wypożyczać 

zbiory BUG musiały uiszczać roczną opłatę w wysokości 150 zł. Ponadto kolekcja biblioteki 

ma być dostępna nieodpłatnie dla wszystkich uczniów szkół ponadpodstawowych. Procedury 

w tym zakresie zostały już wypracowane poprzez współpracę z Uniwersyteckim Liceum 

Ogólnokształcącym. Następnie Dyrektor Roman Tabisz zaproponował dyskusję na temat 

sugerowanych zmian w regulaminie.  

Jako pierwszy głos zabrał dr hab. Sławomir Steinborn, prof. UG. Zwrócił uwagę, że 

uniwersytet, a w szczególności wydziały, które kształcą w kierunkach prawnych czy 

ekonomicznych posiadają w regionie konkurencję w postaci uczelni niepublicznych. W 

związku z tym pojawia się pytanie, czy otwarcie zbiorów dla wszystkich zainteresowanych nie 

doprowadzi do utraty przewagi nad tymi uczelniami w postaci dobrze wyposażonej biblioteki. 

Następnie zwrócił uwagę na konieczność przeformułowania zapisu w regulaminie, mówiącego 

o tym, że „ze zbiorów i usług świadczonych w BUG może korzystać każda zainteresowana 

osoba, będąca co najmniej uczniem szkoły ponadpodstawowej”. Oznaczałoby to od strony 

prawnej, że warunkiem korzystania ze zbiorów biblioteki jest bycie uczniem. Ponadto dr hab. 

S. Steinborn, prof. UG, zapytał, czy biblioteka posiada instrumenty egzekwowania obowiązków 

czytelniczych od osób niezwiązanych z uniwersytetem.  

Następnie głos zabrał Dyrektor R. Tabisz. Poinformował o porozumieniu, zawartym przez 

Zespół Bibliotek Naukowych Województwa Pomorskiego, na mocy którego zbiory Biblioteki 

UG udostępnianie są według jednolitych zasad wszystkim użytkownikom bibliotek, 

wchodzących w skład tego Zespołu. Ponadto wyraził przekonanie, że przyciągnięcie do 

biblioteki czytelników spoza uniwersytetu jest dobrym i ważnym kierunkiem rozwoju. 

Zasugerował, że można by stworzyć kolekcję dostępną do wypożyczenia tylko dla 



użytkowników związanych z UG, ale wymagałoby to nawiązania współpracy z poszczególnymi 

wydziałami w celu stworzenia listy publikacji, które należałoby wyłączyć z ogólnego zasobu.  

Dr hab. Sławomir Steinborn, prof. UG, wystąpił z propozycją stworzenia prawnego 

zabezpieczenia, umożliwiającego egzekucję obowiązków czytelniczych od osób 

niezwiązanych z UG, w postaci kaucji. Jest ona korzystniejsza od rocznej opłaty, ponieważ w 

dowolnym momencie może być zwrócona użytkownikowi. Dodatkowo poniesiony, nawet 

czasowo koszt, może motywować do częstych wypożyczeń i tworzyć aktywnych czytelników.  

Dyrektor BUG stwierdził, że wprowadzenie kaucji jest zmniejszeniem zapory dla użytkowników 

spoza UG, jednak w dalszym ciągu ona pozostaje. Ponadto kwestie proceduralne związane z 

wprowadzeniem tego typu opłaty należy skonsultować z Kwestorem UG. 

W dalszej części spotkania ustalono, że uczniom szkół ponadpodstawowych powinno się 

udostępniać zbiory nieodpłatnie, ponieważ jest to jedna z form promocji uczelni i w ten sposób 

wychodzimy z szeroką ofertą do grupy potencjalnych przyszłych studentów UG. Dr hab. 

Stanisław Ołdziej, prof. UG, postulował także o nieodpłatne udostępnienie zbiorów 

słuchaczom Gdańskiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku.  

Następnie zabrał głos Prorektor ds. Badań Naukowych, prof. dr hab. Wiesław Laskowski, który 

stwierdził, że naturalnym konsensusem będzie utrzymanie nieodpłatnego korzystania ze 

zbiorów czytelnikom związanym z UG, użytkownikom bibliotek, wchodzących w skład Zespołu 

Bibliotek Naukowych Województwa Pomorskiego oraz rozszerzenie tej grupy o uczniów szkół 

ponadpodstawowych i słuchaczy Gdańskiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku. Pozostałe 

osoby mogłyby wypożyczać zbiory na zewnątrz po wpłaceniu kaucji lub opłaty wstępnej. 

Dyrektor Roman Tabisz stwierdził, że jest to krok w dobrym kierunku, chociaż nie w pełni 

satysfakcjonujący.  

Dr hab. S. Ołdziej, prof. UG, zauważył, że zmianę w zasadach udostępniania zbiorów Biblioteki 

UG można rozłożyć na dwa etapy. Dyrektor BUG zaproponował wprowadzenie systemu 

kaucyjnego na rok i po tym czasie przeprowadzenie analizy pod kątem wykorzystania zbiorów 

w grupie użytkowników, korzystających z tego systemu.  

Kacper Wiśniewski, przedstawiciel Samorządu Studentów, zapytał czy w regulaminie będzie 

zapisana wysokość kaucji i inne kwestie techniczne dotyczące tej opłaty. Dyrektor Roman 

Tabisz odpowiedział, że dokument wprowadzi kaucję, natomiast kwestie szczegółowe będą 

uregulowane zarządzeniem.  

Na koniec tej części posiedzenia dr Alicja Antonowicz zapytała czy uprawnienia czytelnicze 

będą zróżnicowane w zależności od kategorii użytkownika. Dyrektor BUG odpowiedział, że już 

tak jest i zostanie to utrzymane.  

Rada Biblioteczna ustaliła, że głosowanie w sprawie opinii dotyczącej Regulaminu 

udostępniania zbiorów Biblioteki Uniwersytetu Gdańskiego nie odbędzie się w czasie tego 

posiedzenia, a zostanie przeprowadzone w trybie obiegowym po uwzględnianiu wszystkich 

uwag i naniesieniu koniecznych zmian. Odbyło się ono za pośrednictwem poczty 

elektronicznej. Członkowie Rady zostali poproszeni o przesłanie swojego głosu do sekretarza 

Rady Bibliotecznej, mgr Marzeny Jeżowskiej, na adres mailowy: 

marzena.jezowska@ug.edu.pl w terminie do 23.09.2022 r. po uprzednim zapoznaniu się z 

poprawionym tekstem Regulaminu udostępniania zbiorów BUG. 

W głosowaniu udział wzięło 16 osób (liczba osób uprawnionych do głosowania – 21).  

Oddano 16 ważnych głosów – wszystkie ZA. 

mailto:marzena.jezowska@ug.edu.pl


Ad.2 

W punkcie dotyczącym spraw bieżących głos zabrał Dyrektor BUG Roman Tabisz informując 

zebranych o możliwości uruchomienia usługi zamawiania książek do miejsca odbioru z 

różnych lokalizacji, np. z Biblioteki Głównej do Biblioteki Ekonomicznej. Usługa pilotażowo 

będzie dostępna dla pracowników UG. Rada przychylnie odniosła się do tej propozycji.             

Dr Alicja Antonowicz oraz Kacper Wiśniewski zwrócili uwagę, że szczególnie ważne to będzie 

dla wydziałów zlokalizowanych poza Kampusem Oliwa.  

W dalszej części dotyczącej spraw bieżących głos zabrał ponownie Kacper Wiśniewski, 

pytając o możliwość zainstalowania książkomatu przy Bibliotece Ekonomicznej w Sopocie. 

Obecnie uczelnia nie ma środków na zrealizowanie tego postulatu.  

Na koniec Dyrektor BUG zapowiedział zmianę procedury w przypadku zagranicznych 

publikacji naukowych kupowanych na podstawie pisemnego dezyderatu pracownika 

naukowego za zgodą Dziekana. Książki te będzie można odbierać także w bibliotekach 

specjalistycznych. 

Ustalono, że kolejne posiedzenie Rady Bibliotecznej odbędzie się 10 października 2022 r. 

Po wyczerpaniu tematów spotkania Przewodnicząca Rady dr hab. Małgorzata Kozieradzka-

Kiszkurno, prof. UG, podziękowała za uczestnictwo w spotkaniu i zamknęła obrady. 

 

 

Protokołowała: Marzena Jeżowska 

 

 

  


